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سرویس سیاســی- با تصویب طرح نسخ 
قانون تغییر ســاعت رســمی کشــور در مجلس 
شــورای اسلامی، ساعت رســمی کشور در طول 
ســال تغییر نمی کند. نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی در جلســه علنی و بعد از تصویب کلیات 
طرح نســخ قانون تغییرساعت رسمی کشور، ماده 
واحده این طرح را به شرح زیر تصویب کردند. ماده 

واحده- قانون تغییر ساعت رسمی کشور مصوب 
۳۱/۵/۱۳۸۶ مجلس شورای اسلامی نسخ می گردد. 
به هیات وزیران اجازه داده می شود ساعت شروع به 
کار سازمان ها، ادارات و مراکز تابعه را متناسب با ماه 
های گرم سال نواحی مختلف کشور از اول خرداد 
تا پایان شهریورماه حداکثر یک ساعت زودتر تعیین 
کند. در قانون تغییر ســاعت رسمی کشور آمده بود 

که »ساعت رسمی کشور هر سال در ساعت ۲۴ روز 
اول فروردین ماه یک ساعت به جلو کشیده می شود 
و در ساعت ۲۴ روز سی ام شهریورماه به حال سابق 
برگردانده می شــود.« اکنون با این مصوبه مجلس، 
قانون تغییر ســاعت رسمی کشور نسخ می شود و 
ســاعت در  ۶ ماهه اول سال تغییر نمی کند.مصوبه 
مجلس برای اجرا باید به تایید شورای نگهبان برسد.
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دوشنبه هفته جاری ویدئوهایی در فضای مجازی منتشر شد که حکایت از 
هک شدن سایت وزارت ارشاد و برخی سایت های وابسته به آن داشت. طی این 
حمله هکری، گویا سایت وزارت ارشاد و سایت های وابسته به آن برای لحظاتی از 
دسترس خارج شد و تصاویری از گروهک ضد انقلاب  به نمایش درآمد. تاکنون 
توضیح رسمی از سوی مسئولان امر در این زمینه داده نشده است. چندی پیش نیز 
در اتفاقی مشابه، برخی شبکه های صداوسیما و همچنین تلویزیون تعاملی تلوبیون 

وابسته به این سازمان، هک شدند.

گزارشــگر فوتبال و مجری ســابق برنامه نود در مورد بازگشت به دنیای 
گزارشــگری صحبت کرد.حدود ســه سال است که برنامه نود تعطیل شده و به 
دنبال آن عادل فردوسی پور، مجری این برنامه هم از فضای گزارشگری کنار رفت 
و حالا چند سالی است که هواداران و علاقه مندان وی منتظر دیدن دوباره او در قاب 
تلویزیون هستند و گهگاهی زمزمه هایی مبنی بر بازگشتش به دنیای تصویر شنیده 
می شود مجری و گزارشگر تلویزیون در حاشیه تمرین تیم رسانه ورزش درباره ی 
احتمال بازگشتش به عرصه ی گزارشگری و قاب تلویزیون، پاسخ مبهمی داد و 
گفت: ببینیم چه می شود، بگذارید من سکوتم را ادامه بدهم و ببینیم چه خواهد شد 
و قسمت چیست. فردوسی پور با اشاره به مشکلاتی که در ۳ سال گذشته تحمل 
کرده گفت: من در ۳ سال گذشته خیلی سختی کشیدم و در این چندساله خیلی 
اذیت شدم و سختی های زیادی کشیدم، اما به نظرم زندگی قشنگی های خودش 
را دارد و در همین سختی هاست که آدم درس می گیرد و تجربه می اندوزد و باید 

به خوبی های زندگی فکر کرد و همیشه امیدوار بود.

ظاهرا مراسم معارفه مدیر عامل جدید منطقه آزاد کیش درپشت درهای بسته 
و در  حالی برگزار شده که  به خبرنگاران برای ورود به سالن  محل برگزاری اجازه 
ورود داده نشده است . این موضوع که  تاکنون  در کیش سابقه نداشته است، موجب 
نارضایتی مردم و ترک محل برگزاری مراسم توسط خبرنگاران شده است بطوریکه 
یکی از روزنامه های محلی کیش از آن باعنوان معارفه پادگانی یاد کرده است . آنگونه 
که شنیده شده است دستور این موضوع از سوی دبیر خانه مناطق آزاد صادر شده است.

وزیر ارتباطات درباره نگرانی مردم در حوزه حریم خصوصی، گفت: یکی 
از مواردی که باعث عدم رغبت مردم به استفاده از پیام رسان های بومی شده، نبود 
قانون در این فضاســت. برای رفع این خلأ، لایحه حفاظت از داده های شخصی 
کاربران را که در دولت گذشته تهیه شده است، به روز می کنیم و آن را به سرعت 
از طریق کارگروه اقتصاد دیجیتال که به عنوان مسیر ویژه برای مصوبات این حوزه 
در دولت تشــکیل شده است، به مجلس می فرستیم. زارع پور با تاکید بر فتوای 
رهبر معظم انقلاب اسلامی درباره حفاظت از داده های شخصی مردم و این که در 
قانون اساســی نیز عنوان شده که هیچکس حق ندارد به داده های شخصی مردم 
دست اندازی کند، افزود: خیال مردم از بابت حفاظت از داده های شان راحت باشد. 

به دنبال اجرای پرحاشیه پرفورمنسی بر فراز حوض موزه هنرهای معاصر و 
برخی انتقادات به این اجرا، معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
طی حکمی  رئیس این مرکز عزل و عبادرضا اسلامی کولایی را به ریاست موزه 

هنرهای معاصر تهران منصوب کرد .

شــمار دفعات هشدار و دســتورهای آقای رییسی برای کنترل قیمت ها از 
دست مان در رفته است. تقریبا در کمتر جلسه ای در هیات دولت و شاید در سفرها 
و نشست های دیگر است که ایشان در این باره هشدار و دستور صادر نکرده باشند.

آخرین آنها همین هفته قبل بود که ایشان در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
با بیان اینکه »رشد قیمت ها قابل قبول نیست« به وزارتخانه های جهاد کشاورزی و 
صمت دستور دادند تا علت افزایش قیمت ها را بررسی و »پیشنهادهای عملیاتی« 
خود را به ستاد هماهنگی دولت ارایه دهند.)۱۲/۹/ ۱۴۰۰(دستوراتی که متاسفانه، 
بی ثمر باقی می مانند و اعتماد مردم را به اقتدار و کارآمدی و شناخت دولتمردان 

از مشکل و حل آن به شدت کاهش می دهند.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک معتقد است در دو ماه اخیر بازار اجاره مسکن 
به ثبات رســیده و برخی موجران حتی با نرخ هایی پایین تر حاضر به واگذاری 
املاک خود به بازار اجاره هســتند.نگاهی به روند اجاره بها در ۱۱ ماهه امســال 
اگرچه نشان دهنده رشد شدید ماهانه اجاره بها نسبت به سال گذشته است، اما در 
دو ماه اخیر، روند آن کمی نزولی شده که نشان می دهد دوری از فصل جابه جایی 
مستأجران در کاهش التهاب این بازار مؤثر است.این در حالی است که شاخص 

مذکور )رشد اجاره بها( در ۹ ماهه ابتدایی امسال همواره صعودی بوده است.

بهروز وثوقی بازیگر پیشکسوت گفت :برای »گوزن ها« بعد از اینکه فیلم آمد 
بیرون روزی اقلا بیست، بیست و پنج نامه از مادر ها دریافت می کردم که فقط تشکر 
می کردند که شما صورت بچه های ما را بهشان نشان دادی، شما نشان دادی که 
این ها مواد مخدر می زنند چه حالتی دارند.در شرایطی که الان مملکت دارد، فکر 
نمی کنم عملی باشد که من بیایم. چون اگر می توانستم راحت بیایم، همان سال های 
اول می آمدم.نمی دانم شما چقدر می دانید.. همیشه از خیلی جا ها حمله هایی به من 
شده و همیشه هم این ها بوده. خب من با چه اطمینانی بلند شوم بیایم؟اگر مردم 
نباشند، من هیچ کس نیستم. اگر مردم نباشند، نیایند فیلم های من را ببینند یا برای 

تماشای تئاتر هایی که بازی می کنم نیایند من کسی نیستم.

معاون سیاســی وزیر کشــور گفت: با توجه به تاکیدات ریاســت محترم 
جمهوری و تدبیر دکتر وحیدی وزیر کشور برای تغییر فرمانداران، تاکنون ۳۸۰ 
فرمانداری معادل ۸۰ درصد تمام شهرســتان های کشــور در قالب صدور حکم 

قطعی یا سرپرستی، تعیین تکلیف شده اند.

ســخنگوی شورای نگهبان گفت: شورای نگهبان مستثنی شدن خود را از 
ورود اطلاعات حقوق و مزایا به ســامانه پیش بینی شــده در قانون، مغایر قانون 
اساسی شناخت.هادی طحان نظیف در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: 
شورای نگهبان در ادامه بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور، مستثنی شدن 
خود را از ورود اطلاعات حقوق و مزایا به سامانه پیش بینی شده در قانون، مغایر 

قانون اساسی شناخت.

نماینده روسیه نزد سازمان های بین المللی در وین با انتشار توئیتی با اشاره 
به اینکه پایان مذاکرات نزدیک است تصریح کرد که اتمام این گفتگوها تنها منوط 
به روســیه نیســت. میخائیل اولیانوف نماینده ارشد روسیه در مذاکرات وین با 
انتشار توئیتی نوشت: در پرتو گمانه زنی های بی پایان، لازم به یادآوری است پایان 
مذاکرات وین- که بسیار نزدیک است- تنها به روسیه بستگی ندارد. تعدادی دیگر 
از اعضا سوالاتی را مطرح کردند که باید برای نهایی کردن توافق بر سر بازگرداندن 

برجام به آنها پرداخت.

اخبار ویژه ... رهامی فعال سیاسی اصلاح طلب:

تا دعوا بر سر سهمیه ها را مدیریت نکنیم، 
نمی توانیم اعتماد مردم را برگردانیم

سرویس سیاسی-  محسن رهامی فعال سیاسی 
اصلاح طلــب ، درباره انتخاب مجــدد بهزاد نبوی به 
عنوان رئیس جبهه اصلاحات و اینکه با وضعیت فعلی 
امــروز اصلاح طلبان تا چه حد این الزام وجود دارد که 
انسجام جدی میان نیروهای اصلاح طلب اتفاق بیافتد، 
گفت: در حال حاضر، مسئله احزاب سیاسی، از جمله 
اصلاح طلبان فقط ضعف تشکیلاتی نیست که بخواهند 
با انتخاب رئیس مجمع آن مســأله را حل کنند، ولی به 
هر حال از نظر تشــکیلاتی برای اینکه بگوییم ما کار 
سیاســی خود را تعطیل نکرد و فعالیت مان را همچنان 
ادامه می دهیم این کار لازم بود. بالاخره یک مجموعه یا 
جریان سیاسی نمی تواند احزاب و تشکیلات خود را 
رها کند، احزاب و تشکل های اصلاح طلب می خواهند 
بــه صورت جبهه ای حرکت کنند و این ضرورت کار 

تشکیلاتی است.
رهامی گفت: قبلا فعالیت ما در قالب شــورای 
هماهنگــی جبهه اصلاحــات متشــکل از احزاب 
اصلاح طلب بود و بعد از مسیری که از سال ۹۲ شروع 
شد، در نهایت به سمت تشکیل شورای سیاست گذاری 
انتخاباتی اصلاح طلبان از مجموعه همان احزاب رفتیم ، 
در حال حاضر که احزاب بیشــتری وارد این مجموعه 
شــده اند، با اخــذ مجوز از وزارت کشــور، در قالب 
شــخصیت حقوقی جبهه اصلاحات، این مجموعه 
فعالیت می کند که جایگزین شورای هماهنگی جبهه 

اصلاحات شده است.
این فعال سیاسی گفت: متاسفانه علل و  عواملی 
باعث شــده که جامعه امروز نســبت به کارآمدی و 
تأثیرگذاری فعالیت احزاب برای حل مشکلات کشور، 
اعتقادی نداشــته و نسبت به فعالیت حزبی بی تفاوت 
شود. در انتخابات سال های ۹۲ ، ۹۴ و ۹۶ قالب مردم، 
خصوصــا عقبه اصلاحات امید زیــادی به موفقیت 
مجلس دهم، شورای چهارم، پنجم و همچنین دولت 
روحانی، داشتند که بطور عمده در اختیار اصلاح طلبان 
بود، اما به دلیل خروج ترامپ از برجام، مشکلاتی که از 
داخل برای آقای روحانی ایجاد کردند و بی تجربگی، 
نداشــتن برنامه منسجم، ناتوانی و ضعف تشکیلاتی 
نمایندگان مجلس و شــورا، هیچ کــدام از آرمان های 

اصلی اصلاحات و انتظارات مردم برآورده نشد.
وی افزود: به خاطر همین شرایط، مردم نسبت به 
کارآیی احزاب و جریان های سیاســی بی تفاوت شده 
و از آنهــا فاصله گرفته اند. به همین دلیل و به علت رد 
صلاحیت های گسترده و بی حساب و کتاب نامزدهای 
انتخاباتی، مردم در انتخابات مجلس یازدهم امیدی به 
تأثیر صندوق رای نداشته و این ناامیدی باعث شد آمار 
شــرکت کنندگان در انتخابات، به ویژه در شــهرهای 
بزرگی مانند تهران، ۱۰ تا ۱۵ باشد. البته این نگرانی و 
ناامیدی، اختصاصی به عقبه اصلاحات ندارد و شامل 
عقبــه جریان اصولگرایی هم می شــود ولی در عقبه 

جریان اصلاحات جدی تر است.
رهامی گفت: اکنون به نظر می رســد با مقبولیتی 
که آقای بهزاد نبوی به عنوان رجل سیاســی با ســابقه 
در مجموعه جریان های سیاسی کشور دارد، می تواند 
انسجام خوبی در مجموعه احزاب اصلاح طلب ایجاد 
کند. تأکید می کنم در حال حاضر، از هیچ مجموعه ای 
انتظار معجزه وجود ندارد که مثلا بتوانند مردم را امیدوار 
کننــد تا با آن جدیتی کــه در انتخابات مجلس دهم و 
شورای پنجم و یا دو دوره ریاست جمهوری یازدهم و 
دوازدهم شرکت کردند، باز در انتخابات رأی دهند. از 
طرف دیگر، فعلا هیچ سیگنال امیدوارکننده ای از طرف 
حاکمیت و نهادهایی چون شــورای نگهبان دریافت 
نشده است که آیا روش آن ها با گذشته فرق کرده است 
یــا خیر؟ آیا تیغ نظارت خــود را از روی جریان های 
سیاسی منتقد، برمی دارند یا خیر؟  چون ما اگر بخواهیم 
در انتخابات مجلس دوازدهم در اواخر ســال ۱۴۰۲ 
وارد میدان رقابت شــویم و حامیان و طرفداران خود 
را دعوت به حضور در انتخابات کنیم، باید به شــرایط 
قانونی و بی طرفانه میدان رقابت اطمینان داشته باشیم.

این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: در انتخابات 
اخیر، نیروهای سیاسی ریزش بسیار زیادی داشتند که 
باعث ترک صحنه سیاسی از طرف طرفداران کاندیداها 
شد. زمانی که دبیران کل و افراد فعال در احزاب سیاسی 
در انتخابات مجلس یازدهم رد صلاحیت شدند، به تبع 
آن، حامیــان آن ها هم صندوق رای را ترک کردند. در 
انتخابات شــورای ششم زمانی که جریان اصلاحات 
در تهران لیســت داد و حتی آقــای خاتمی هم آن را 
تایید کرد، بصورت جدی مورد اقبال مردم واقع نشــد 
و حاضر نشــدند از خانه های خود بیرون بیایند و در 
غیاب اکثریت مردم شــورای ششم و مجلس یازدهم 
تشکیل شد. رهامی تصریح کرد: دلسوزان هردو جریان 
سیاسی عمده کشور، هم جبهه اصلاحات و هم جبهه 
اصولگرایان و محافظه کاران، باید به این فکر باشند که 
ســرمایه اجتمایی عظیمی که در کشور حضور داشت 

و در هنگامه انتخابات و ســایر هنگامه های حساس و 
حیاتی و سرنوشت ســاز برای کشور و نظام سیاسی، 
خود را نشان می داد، امروزه شدیدا به تحلیل رفته است، 
همگی باید وارد عمل شده و این سرمایه اجتماعی را 
احیا کنند و مردم را از  حالت یاس و ناامیدی خارج کرده 
و دوباره آن نشاط و امید سابق را بازآفرینی کنند.  بنابراین 
بعــد از انتخاب مجدد بهــزاد نبوی، جبهه اصلاحات 
علاوه بر بازسازی تشکیلات خود، باید به فکر ارتباط 
محکم با بدنه جامعه مردم و حل مشکلات آن ها باشد.
وی افــزود: مثلا وقتی مــردم در حوادث دی ماه 
۹۶ و آبــان ۹۸ که آن همه مشــکلات و درگیری ها و 
برخوردهــا را دیدند، ملاحظه کردنــد که احزاب و 
جریان های سیاسی نوعا نسبت به سرنوشت و معیشت 
مــردم بی تفاوت بوده و حاضر نیســتند در برهه های 
حســاس از آن ها حمایت کرده و خواسته های آنان را 
پیگیری کنند. مجموعه این برخوردها باعث شد مردم 
چشم امید خود را به جریان سیاسی از دست بدهند و 
همین امر ضربه مهلکی به احزاب وارد کرده اســت. 
اگــر اصلاح طلبان به نقد و عملکرد خود در ۳۰ تا ۴۰ 
ســال گذشته نپرداخته و مشــکل خود را با مردم حل 
نکنند، من صرف تشکیل و انتخابات جبهه اصلاحات 
که بتواند قدم عمده ای در پیشــبرد اهداف سیاســی 
جامعه بردارد، خوشــبین نیســتم. محسن رهامی در 
پاسخ به این سوال که تاثیرگذاری آقای نبوی در جبهه 
اصلاحات باید به چه شکلی باشد، گفت: بهزاد نبوی 
کسی است که در میان اکثر جریانات سیاسی مقبولیت 
عمومی دارد، حضور او در کاهش اختلاف نظرها مؤثر 
اســت. سعی می کند آن جایگاه شیخوخیتی را که قبلا 
در مجموعه ای که با آقای عارف تشــکیل داده بودیم، 
وجود داشــت، حفظ کند. او سابقه سیاسی بیشتری از 
سایر دبیران کل احزاب و گروه ها داشته و می تواند با آن 
تجربه ای که اندوخته، فصل الخطابی در حل اختلافات 
داخلی احزاب اصلاح طلب باشد و احزاب و گروه های 
سیاســی و احزاب اصلاح طلب را به هم جوش داده 
و از چنددســتگی در جبهه جلوگیری کند. این فعال 
سیاسی در پاسخ به اینکه نواقص جبهه اصلاحات باید 
به چه شــکلی برطرف شود، گفت: یکی از مهم ترین 
کارهای جدی سیاســی جبهه اصلاحات این اســت 
کــه باید عملکرد خود در گذشــته را نقد کند و بداند 
چه عواملی باعث شــد مردم از جریان های سیاسی به 
ویژه اصلاح طلبان فاصله بگیرند؟ امروز مردم احساس 
می کنند، احزاب در فصل انتخابات، مانند کشاورزانی 
هســتند که در فصل بهره برداری از محصولات ، فقط 
ســراغ چیدن محصول می روند و فعالیتشان آنچنان 
مستمر نیســت. وی افزود: موضوع دوم این است که 
مردم فکر می کننــد، احزاب تنها برای افراد و اعضای 
خودشان تلاش می کنند. به همین دلیل جبهه اصلاحات 
باید با پیگیری مســائل اجتماعی و دادن هزینه، فاصله 
خــود با تــوده مردم را کم کند. موضــوع دیگر اینکه 
احزاب وقتی نیروهــای خود را جذب می کنند، افراد 
سیاســی شــهرهای بزرگ و استان ها که مثلا از ده نفر 
بیشتر نیستند، فقط به آنها می اندیشند ، بنابراین قبل از 
آنکه به فکر لیست مجلس در تهران باشیم، احزاب باید 
کار حزبی خود را در تمامی شهرستان  های کوچک و 
بزرگ، دهســتان ها و روستاها، گسترش دهند. به طور 
مثال اگر کار حزبی در شاخه کشاورزان توسعه پیدا کند، 
می تواند در بخش کشاورزی حرفی برای گفتن داشته 
باشد و آنها را همراه خود کند. رهامی تصریح کرد: اگر 
بیانیه های احزاب در مدت ۲۰ تا ۳۰ سال اخیر را ببینید، 
آن ها نوعا به مســائلی پرداخته اند که به افراد سیاسی 
ســاکن تهران مربوط می شود. به همین خاطر، مسئله 
احزاب، مسئله تهران نشین ها شده است. ما در بیانیه های 

احزاب، کمتر دیدیم که در برابر موضوعاتی چون قیمت 
گندم، چایکاران، دامداران و کارگران نیشکر هفت تپه 
موضع گیری کرده و با حاکمیت وارد مرحله چانی زنی 
شده و مشکلات آن ها را پیگیری کنند. اگر قرار است 
احزاب ملی کار کنند، ملت ایران فقط مربوط به تهران 
نیســت. به همین خاطر احزاب باید به همان اندازه که 
به مســائل پایتخت می پردازند، به مسائل روستاها هم 

بپردازد.
این فعال سیاسی درباره لازمه انسجام میان احزاب 
اصلاح طلب و اینکه بهزاد نبوی چگونه  تواند انسجام 
را میان احــزاب اصلاح طلب به وجود بیاورد، گفت: 
اصلاحات برای اصولی که بخواهد بر اساس آن فعالیت 
کند، باید از تمام صاحب نظران کشــور نه فقط تهران، 
نظرخواهی کند سپس مانیفیستی بنویسد که تامین کننده 
دیدگاه ها و منافع اکثریت ملت ایران باشد. یعنی مردم 
بدانند اصلاحات و اصلاح طلبان می خواهند چه چیزی 
را و کجای کشــور را اصلاح کنند. در حال حاضر از 
جریان چپی که از زمان امام )ره( فعال بود و بعد از دوم 
خرداد به عنــوان اصلاح طلب خود را به مردم معرفی 
کرده، در طول ۳۰ تا ۴۰ سال گذشته هنوز مانیفیستی که 
دربردارنده همه دیدگاه های اصلاح طلبان در حوزه های 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی باشــد، تببین و نوشته 
نشده است. اگر اصلاح طلبان مانیفیست خود را تببین 
کرده، همه اقشار مختلف جامعه را باید دعوت کنند تا 
نظر آن ها را درباره این مانیفیست بپرسند و اعمال کنند. 
اگر روی مانیفیست کار کرده و توافق داشته باشیم خود 
به خود انسجام بین ما ایجاد می شود. اما اگر مانیفیست 
مشخصی نباشــد در طول سال بطور مستمر فعالیت 
نکننــد و احزاب در آســتانه انتخابات تلاش کنند که 
سهمیه بیشتری داشته باشند، در اینجا طبیعی است حتی 
اگر شما به جای بهزاد نبوی قهارترین سیاستمدار دنیا 
مانند چرچیل را هم در آن مجموعه بگذارید تا دعوا بر 
سر سهمیه را مدیریت کند، نمی تواند مسأله اعتماد مردم 
را حل کند. بنابراین اگر موضع گیری های سهم خواهی، 
حزبی و محفلی را فقط در محافل خودمان ببینیم و منافع 
اقشــار مختلف جامعه ۸۰ میلیونی را نبینیم، انسجامی 
میان جریان اصلاحــات و عقبه آن به وجود نمی آید. 
محسن رهامی در پاسخ به این سوال که آیا آینده خوبی 
برای جبهه اصلاحات متصور است یا خیر، گفت: اکنون 
نمی توان جواب مثبتی به این پرســش داد. تا زمانی که 
مردم به صحنه نیایند و نتوانیم آن ها را دور خود جمع 
کنیم، نمی توان آینده  مثبتی را متصور بود. اما در تفکرات 
با گرایش های مختلف، عمده مردم ایران به اصلاحات 
اعتقاد دارند. وی افزود: اگر تبار تاریخی اصلاحات را 
نگاه کنیم، مردم ایران در بین تفکرات مختلف، نسبت 
به تفکر اصلاحات خوشــبین بوده و علاقه بیشتری 
دارند، در واقع مردم از اصلاحات زده نشده اند اما اینکه 
اصلاح طلبان می توانند آن آرمان ها را برآورده کنند محل 
ســؤال مردم است. یعنی اصلاح طلبان باید ثابت کنند 
که به اصول و مبانی اصلاحات پایبند هســتند. امروز 
روش های انقلابی، براندازی، تندروی و حرکت های 
افراطی جواب نداده و مردم این روش ها را دیگر قبول 
ندارند.  رهامی تصریح کرد: اگر اصلاح طلبان به اساس 
و آرمــان بزرگان و بانیــان اصلاحات، مانند گاندی و 
نهرو و رهبران مشروطه، وفادار باشند، مردم ایران هم 
به اصلاحات وفادار خواهند ماند و به میدان می آیند. ما 
از مردم بی وفایی ندیدیم. چون اصلاح طلبان نتوانستند 
آرمان های آن ها را تامین کنند مردم مایوس شــده اند. 
 اگر مردم بدانند جریان های سیاسی به آرمان اصلاحات 
پایبند بوده و حاضرند هزینه لازم را برای تأمین منافع 
عمومی پردازند، مردم از آنها حمایت خواهند کرد. به 

همین دلیل من به آینده اصلاحات خوشبین هستم.

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اصلاحات برای اصولی که بخواهد بر اساس آن فعالیت کند، باید از تمام صاحب نظران کشور نه فقط تهران، 
نظرخواهی کند سپس مانیفیستی بنویسد که تامین کننده دیدگاه ها و منافع اکثریت ملت ایران باشد. یعنی مردم بدانند اصلاحات و اصلاح طلبان می خواهند 

چه چیزی را و کجای کشور را اصلاح کنند. در طول ۳۰ تا ۴۰ سال گذشته هنوز مانیفیستی که دربردارنده همه دیدگاه های اصلاح طلبان در حوزه های اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی باشد، تببین و نوشته نشده است.

مشکل اصلاح طلبان این است که خودشان را می بازند و احساس می کنند که مثل لشکر 
شکســت خورده دچار خسارات زیادی شده اند و دنبال بازسازی خود هم نیستند. 
الان اصلاح طلبان پایگاه های خود را از دســت داده و دچار سردرگمی هم شده اند.

سخنگوی  سیاســی-  سرویس 
شــورای نگهبــان گفت: در پاســخ به 
ســوالی راجع به افزایش ۵۷ درصدی 
حقوق کارگران که مشــمول کارگران 
دستگاه های اجرایی نشده است گفت: 
ما راجع به این مورد ابهام داشتیم و این 

مصوبه به مجلس برگشت می خورد.
آخرین نشســت خبــری هادی 
طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان 
بــا خبرنــگاران در محل این شــورا با 
محوریت بررســی لایحه بودجه ۱۴۰۱ 

برگزار شد.
طحان نظیف در رابطه با بودجه گفت: این لایحه در پژوهشــکده شورا 
همزمان با مجلس بررســی شد و پنج شــنبه به صورت رسمی آن را دریافت 
کردیم و مشغول بررسی آن بودیم و کار بررسی تمام شده اما نظر نهایی نشده 

و امروز به مجلس ارسال می شود.
وی ادامه داد: بودجه اساســا نقشــه راه کشور در یک سال آینده است و 
بسیار اهمیت دارد. ما جلسات متعددی با دولت، مجلس و کارشناسان داشتیم. 
زمان بندی بررســی بودجه بنظر باید اصلاح شود زیرا رسیدگی به آن در این 
مدت زمان کوتاه منطقی نیســت. ما به صورت رســمی بودجه را در ۵ روز 
بررســی کردیم لذا زمان بندی بررسی بودجه در شورای نگهبان باید مراعات 

شود و سعی کردیم در کمترین زمان ممکن بررسی کنیم.
ســخنگوی شورای نگهبان بیان کرد: مواردی که در لایحه بودجه مورد 
اشــکال و ابهام بود مواردی بود که دقیق و روشــن ذکر نشــده بود یا برخی 
ابهامات جنبه اصلاح عبارتی و ویرایشی داشت و متن گویا نبود، ایراد استفاده 
از واژگان غیرفارسی هم در لایحه بودجه کماکان وجود داشت و امروز تمام 
این موارد به مجلس منعکس می شــود. ما دیروز بعدظهر نیز نامه هیئت عالی 
نظارت در مجمع تشــخیص مصلحت را دریافت کردیم که حاکی از اعلام 
مغایرت های بودجه بود که نامه هیئت عالی نظارت را نیز به مجلس ارســال 
خواهیم کرد. یکی از موارد ابهام، میزان افزایش حقوق و دســتمزد برای همه 
کارمندان  که ۱۰ درصد درنظر گرفته شــده، بود که برای شــورا ابهام وجود 
داشــت که اساسا این روش با توجه به دریافتی ها و پله های مالیاتی مختلف 

عادلانه هست یا نه که به مجلس منعکس می شود.
طحان نظیف در پاســخ به ســوالی رابطه با ابهام در برخی درآمدهای 
درنظر گرفته شــده در مجلس گفت: آن چه برای ما مهم اســت این است که 
همه منابع و مصارف در سقف کل ذکر شود. اگر این اتفاق نیوفتد به مجلس 
اعلام می شــود که حتما ذکر کند اما آن چه ســقف کلی افزایش پیدا کرده یا 
نه چیزی بین دولت و مجلس اســت که قانون اساســی هم به آن ورود نکرده 
مگر آن که شــاکله بودجه به هم بریزد. ما در حد توان خود موضوعات را به 
 مجلس منعکس کردیم اما برخی موارد کارشناسی است و ما نیز احتیاط ها را 

می پذیریم.
وی در پاسخ به سوالی در رابطه با معافیت سربازی افراد دارای دو فرزند 
و فروش سربازی گفت: این ها احکام غیر بودجه ای هستند و ارتباط مستقیمی 
با بودجه ندارند. تصمیم گیری راجع به نظام وظیفه یک فرایند قانونی دارد و 
این که با نیروهای مســلح هماهنگ نشود یعنی ترتیبات قانونی رعایت نشده 

و از این حیث نیز مورد مخالفت شورای نگهبان قرار گرفت.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی راجع به جهاد تبیین گفت: 
مخاطب جهاد تبیین هم عموم مردم هســتند هم دستگاه ها. ماهم از این مورد 
مستثنی نیستیم و براساس تعهداتی که داریم در این حوزه تلاش می کنیم مثل 
همین نشســت خبری که امروز برگزار شــده در فضای مجازی نیز از فضای 

موجود استفاده می کنیم.
وی در پاســخ به ســوالی در رابطه با لغو قانون تغییر ســاعت گفت: در 
جریان لغو این قانون نبودم طبعا هر زمان که به شــورای نگهبان ارســال کنند 

بررسی می کنیم.
وی در پاســخ به سوالی راجع به ایراد شورای نگهبان به بندهای الحاقی 
کمیســیون تلفیق بودجه گفت: الان واقعیت این اســت کــه آمار نداریم اما 

واقعیت این است که الحاقی های مجلس با ایراد مواجه است.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی راجع به انتقاد رهبر انقلاب 
به بودجه جهاد تبیین و شناسایی بودجه های بی نام و نشان در این حوزه گفت: 
نسبت به بحث جهاد تبیین همان روزی که از طریق رسانه ها مطلع شدیم در 
مجلس مصوب شده، اعضای شورا نکاتی داشتند. بودجه های بی نام و نشان 

دقیقا باید مشخص باشد چیست.
وی در پاسخ به سوالی در رابطه با بودجه آموزش و پرورش گفت: دیروز 
بخشی از جداول را برای ما ارسال کردند اما بخش اعظم جداول را دریافت 

نکردیم و به همین دلیل نمی توانم اظهارنظر دقیقی داشته باشم.
طحان نظیف در پاسخ به سوالی راجع به مالیات بر دخانیات گفت: این 
بحث در مجلس حذف شده و ما چیزی تحت عنوان مالیات بر دخانیات در 
قوانین نداریم. ما در شــورای نگهبان نمی توانیم پیشــنهاد دهیم که اگر چنین 
چیزی به قانون اضافه کنید خوب اســت. اگر در لایحه بودجه چنین چیزی 

نیامده یعنی این مورد در اولویت مجلس نبوده است.
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به ســوالی راجع به تغییر نظر در 
خصــوص واردات خودرو گفت: هیئت عالی نظــارت هم چنان بر موضع 
قبلی خودش اســت و واردات خودرو را مغایر با سیاســت ها می داند. پس 

مغایرت های هیئت نظارت به قوت خودش باقی است.
وی در پاسخ به سوالی راجع به افزایش ۵۷ درصدی حقوق کارگران که 
مشمول کارگران دستگاه های اجرایی نشده است گفت: ما راجع به این مورد 

ابهام داشتیم و این مصوبه به مجلس برگشت می خورد.
طحان نظیف در پاســخ به ســوالی راجع به کسری بودجه گفت: واقعی 
بودن بودجه بحث بسیار مهمی است و اگر موارد روشنی وجود داشته باشد 
حتما به مجلس منعکس می شــود اما برخی موارد اختلاف نظر کارشناســی 

است و برای ما هم روشن نشده است.
ســخنگوی شــورای نگهبان در رابطه با اصلاح قانون انتخابات گفت: 
معمولا اصلاح قانون انتخابات نزدیک انتخابات انجام می شود که اتفاق خوبی 
نیســت و اگر این قانون در زمانی که آرامش نســبی وجود دارد اصلاح شود 
بهتر اســت و ماهم از این مورد اســتقبال می کنیم اما بهرحال اصلاح قانون به 
مجلس برمی گردد و اکنون اطلاع دقیقی ندارم که مجلس چه برنامه ای دارد.
وی در پاســخ به ســوالی درباره مستثنی شدن مجلس، مجمع و شورا از 
ثبت حقوق و مزایا گفت: در این مصوبه به ماده ۶۶ قانون محاسبات عمومی 
کشــور ارجاع شده که در جلسه شورای نگهبان مغایر قانون اساسی شناخته 
و به مجلس اعلام می شود که امیدواریم ساماندهی و اصلاح صورت گیرد.

سخنگوی شــورای نگهبان درباره ضرورت اصلاح نظام بودجه ریزی 
اظهــار کرد: نظام بودجه ریزی نیازمند اصــلاح از ابعاد گوناگون اقتصادی و 
حقوقی و به روزرسانی است که حدود ۵۰ سال از تصویب آن گذشته و نظام 
حقوقی ما را با خدشه روبه رو می کند. ما هم در شورای نگهبان اعلام آمادگی 
می کنیــم اگر مجلس بخواهد قانون یا روندهای بودجه ریزی را اصلاح کند 

به لحاظ حقوقی کمک کنیم.
طحــان نظیف درباره حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نیــز گفت: این بحث 
کارشناســی است و ما به سیاســت های اقتصادی دولت ورود نمی کنیم اما 
ســعی کردیم نظر دولت و مجلس را بشــنویم اما هیئت عالی نظارت در این 

باره نظریاتی دارد که مجلس باید آن ها را تأمین و اصلاحاتی داشته باشد.

سخنگوی شورای نگهبان:

مصوبه افزایش ۵۷ درصدی حقوق 
کارگران ابهام دارد
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